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Nowe narzńdzie do modelo-

wania rynku energii elektrycz-

nej opracowuje dr Katarzyna 

Maciejowska z Politechniki 

WrocĠawskiej - informuje Poli-

technika WrocĠawska. Pozwoli 

ono osobom i instytucjom 

odpowiedzialnym za bezpie-

czeŌstwo energetyczne kraju 

lepiej projektowaļ rynek ener-

gii i przewidywaļ jej cenń. 

"Rynek energii elektrycznej 

jest bardzo ciekawym tematem 

od strony naukowej" - m·wi 

dr Katarzyna Maciejowska  

z WydziaĠu Informatyki i Za-

rzĺdzania Politechniki Wro-

cĠawskiej. 

W swojej pracy opracowywaĠa 

juŢ modele ekonomiczne  
i ekonometryczne, kt·re po-

trafiĺ opisaļ wiele zmiennych 

razem. Swoje dotychczasowe 

doŖwiadczenia badawcze prze-

niosĠa na nieco inny grunt, 

chcĺc przygotowaļ narzńdzie 

do modelowania rynku energii 

elektrycznej. 

Jak m·wi dr Maciejowska,  

w ostatnich latach rynek ulegĠ 

wielkim przeobraŢeniom. 

"Przede wszystkim nie jest juŢ 

opanowany przez monopoli-

st·w. Na Ŗwiecie istnieje kilka 

gieĠd energetycznych, obejmu-

jĺcych caĠe regiony, a nie tylko 

poszczeg·lne paŌstwa. Jednak 

najwaŢniejszy czynnik to coraz 

wińkszy udziaĠ odnawialnych 

Šr·deĠ energii (OZE)" - uwaŢa 

badaczka. Dodaje, Ţe energia 

pozyskiwana np. z wiatru, pro-

mieniowania sĠonecznego, 

opad·w, pĠyw·w, fal morskich 

czy geotermii w Wielkiej Bry-

tanii zaspokaja zapotrzebowa-

nie w 20 procentach, a w Da-

nii i Portugalii niekiedy nawet  

Przewidzieĺ ceny energii elektrycznej 

i w 100 procentach. "W Polsce 

to jest na razie udziaĠ rzńdu 

kilku procent, ale zmiany na 

rynku energii elektrycznej na 

caĠym Ŗwiecie idĺ w kierunku 

OZE, wińc nasz kraj teŢ bńdzie 

musiaĠ siń prńdzej czy p·Šniej 

dostosowaļ" ð ocenia badaczka. 

Jak podaje Politechnika Wro-

cĠawska, badania wstńpne prze-

prowadzone przez dr Maciejow-

skĺ wykazaĠy, Ţe produkcja 

energii z OZE ma wpĠyw na 

wahania hurtowych cen energii 

elektrycznej. "WpĠyw ten moŢe 

byļ zar·wno pozytywny, czyli 

obniŢaļ cenń, jak i negatywny - 

prowadziļ do wińkszych zmien-

noŖci" - twierdzi naukowiec. 

Dr Maciejowska wyjaŖnia, Ţe 
rynek energii elektrycznej to 

zagadnienie zĠoŢone, zaleŢne od 

wielu powiĺzanych ze sobĺ 

czynnik·w. "W przypadku odna-

wialnych Šr·deĠ energii nie trze-

ba budowaļ olbrzymich elek-

trowni, rynek jest bardzo roz-

proszony, stale wprowadza siń 

zmiany technologiczne, a wresz-

cie pozyskiwanie energii jest 

zaleŢne od warunk·w atmosfe-

rycznych, kt·re, jak wiemy, sĺ 

bardzo zmienne. Do tego jesz-

cze trzeba zapewniļ stabilnoŖļ 

i bezpieczeŌstwo dostarczanej 

energii, nie moŢe tu byļ mowy 

o nadwyŢce czy niedoborze, 

czyli sytuacji, w kt·rej zabra-

nie nam prĺdu w gniazdkach" 

ð tĠumaczy. 

Jak wyjaŖnia, rynki finansowe 

majĺ to do siebie, Ţe tam, 

gdzie pojawia siń ryzyko, szyb-

ko tworzy siń narzńdzia, kt·re 

pozwalajĺ to ryzyko w jakimŖ 

stopniu zminimalizowaļ.  

W przypadku rynku energii 

elektrycznej nie opracowano 

jeszcze mechanizmu odpowia-

dajĺcego zapotrzebowaniu 

globalnemu, z uwzglńdnieniem 

OZE. "Koncerny prowadzĺ 

takie badania, ale na wĠasny 
uŢytek, bazujĺc na swoich 

danych, a ja planujń stworzyļ 

narzńdzie bardziej uniwersal-

ne. Jeszcze 20 lat temu nikt 

sobie nie zajmowaĠ gĠowy 

czymŖ takim, jak modelowanie 

rynku, to sĺ stosunkowo no-

we koncepcje" ð podkreŖla. 

CaĠy artykuĠ: 

https:/ /cenerg.ien.com.pl/

wiadomosc/items/przewidziec-

ceny-energii-elektrycznej 

şr·dĠo: PAP 

şr·dĠo: Tapeciarnia.pl  
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PodejŖcie BESOS umoŢliwiĠo poĠĺcze-

nie r·Ţnych rozwiĺzaŌ informatycz-

nych do zarzĺdzania i wymianń da-

nych mińdzy nimi poprzez stworzenie 

tzw. Otwartej Wiarygodnej Platfor-

my UsĠug Energetycznych (OTESP), 

kt·ra jest r·wnieŢ dostńpna dla apli-

kacji innych producent·w. Platforma 

OTESP sĠuŢy r·Ţnym stronom rynku 

energetycznego za centrum informa-
cyjne. Jej opracowywanie odbywaĠo 

siń w kilku etapach. Najpierw trzeba 

byĠo przygotowaļ specyfikacjń wymo-

g·w, studia przypadk·w wykorzysta-

nia oraz kluczowe wskaŠniki efektyw-

noŖci (KPI) dla konkretnych scenariu-

szy, jak publiczna sieļ oŖwietleniowa 

czy ciepĠownicza/chĠodnicza. Nastńp-

nie zbudowano i wdroŢono wsp·lnĺ 

architekturń oraz modele danych, tak 

aby mogli je zaadaptowaļ uŢytkowni-

cy koŌcowi, zapewniajĺc jednocze-

Ŗnie poufnoŖļ danych. Przede wszyst-

kim waŢne byĠo zapewnienie zdolno-

Ŗci wsp·Ġpracy z r·Ţnymi systemami 

zarzĺdzania energiĺ w poszczeg·l-

nych dzielnicach. 

Metodologia skoncentrowaĠa siń 

gĠ·wnie na wĠaŖcicielach infrastruktu-

ry, kt·rymi sĺ zwykle samorzĺdy, 

oraz na dostawcach energii i opera-

torach system·w energetycznych. 

Platforma wymiany danych udostńpnia 

wĠaŖcicielom infrastruktur specjalne 

karty oceny r·wnowagi biznesowej do 

analizy rzeczywistej realizacji um·w  

o Ŗwiadczenie usĠug ze sp·Ġkami energe-

tycznymi i operatorami sieci. Aby m·c 

monitorowaļ i kontrolowaļ funkcjono-

wanie infrastruktury, a takŢe wdraŢaļ 

zintegrowane strategie na rzecz wydaj-

noŖci energetycznej, majĺ oni takŢe do-
stńp do kokpitu systemu wspomagania 

decyzji (DSS). W ramach projektu po-

wstaĠ teŢ silnik prognozowania energe-

tycznego, kt·ry koordynator projektu, 

Manuel Serrano Matoses, postrzega jako 

ăjedno z najwaŢniejszych osiĺgnińļ pro-

jektu ð umoŢliwia nie tylko prognozowa-

nie produkcji energii przez wiatraki  

i panele fotowoltaiczne, ale takŢe zuŢycie 

energii przez r·Ţne obiekty, takie jak 

budynki, oŖwietlenie publiczne, pojazdy 

elektryczne itd. i dlatego jest kluczowym 

narzńdziem planowaniaó. 

CaĠy artykuĠ: 

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/

i tems/efektywnosc-energetyczna-

inteligentnych-miast-od-produkcji-po-

zuzycie 

şr·dĠo: CORDIS 

É Unia Europejska, 2016 

http://cordis.europa.eu/  

Aby miasto mogĠo byļ ăinteligentneó, 

a codzienne potrzeby jego mieszkaŌ-

c·w mogĠy byļ zaspokajane w efek-

tywny i zr·wnowaŢony spos·b, po-

trzebne jest skoordynowane zarzĺ-

dzanie zasobami materiaĠowymi, Ŗro-

dowiskowymi i ludzkimi przez wĠadze 

miasta. Obecnie wiele usĠug miejskich 

Ŗwiadczonych jest przez wielu r·Ţ-

nych dostawc·w. W kontekŖcie do-
staw energii, usĠugi takie jak ciepĠow-

nictwo czy oŖwietlanie miast sĺ stero-

wane przez r·Ţne systemy zarzĺdza-

nia energiĺ (EMS), kt·re przez to, Ţe 

nie sĺ zintegrowane, nie pozwalajĺ 

korzystaļ z potencjaĠu podniesienia 

efektywnoŖci i obniŢenia koszt·w. 

Dofinansowany z funduszy unijnych 

projekt BESOS ma na celu rozwiĺza-

nie problemu braku koordynacji po-

przez stworzenie zaawansowanego  

i zintegrowanego systemu zarzĺdza-

nia. System ma umoŢliwiļ poszczeg·l-

nym dzielnicom dostńp do narzńdzi 

wspomagajĺcych podejmowanie decy-

zji o wykorzystaniu infrastruktury 

publicznej. Innym zasadniczym celem 

byĠo zapewnienie obywatelom dostń-

pu do wińkszej iloŖci informacji, aby 

wspomagaļ ich w podejmowaniu 

decyzji. 

EfektywnoŔĺ energetyczna inteligentnych miast od 

produkcji po zuŢycie 
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Oto opĠacalna turbina pĠywowa 

Marmok-5, nowe urzĺdzenie wyko-

rzystujĺce turbiny pĠywowe do gene-

rowania do 30 kW energii elektrycz-

nej, zostaĠo niedawno umieszczone na 

stanowisku BiMEP u p·Ġnocnych wy-

brzeŢy Hiszpanii. Urzĺdzenie to wy-

twarza wystarczajĺcĺ iloŖļ energii na 

potrzeby Ŗredniej wielkoŖci przedsiń-

biorstwa.  

Zbudowana w ramach finansowanego 

ze Ŗrodk·w programu ăHoryzont 

2020ó projektu OPERA ð urzĺdzenie 

Marmok-5 jest produkowane od 

sierpnia 2016 r. w zakĠadach Navacel 

w Erandio. Pierwszy etap montaŢu 

rozpoczĺĠ siń w paŠdzierniku, a kolej-

ny 12-miesińczny zaplanowano na 

2017 r. 

Urzĺdzenie jest opisywane przez swo-

ich projektant·w jako absorber punk-
towy oparty na zasadzie oscylujĺcego 

sĠupa wody (OWC). To duŢa, dryfujĺ-

ca boja o Ŗrednicy 5 metr·w, dĠugoŖci 

42 metr·w i wadze 80 ton. Zawiera 

dwie turbiny o mocy znamionowej 30 

kW i jest niemal caĠkowicie zanurzo-

na. Energia elektryczna wytwarzana 

jest dzińki obracaniu turbin przez 

pĠywy. Wychwycone fale tworzĺ sĠup 

wody wewnĺtrz Ŗrodkowej konstruk-

cji boi, kt·ra sama porusza siń jak 

tĠok ruchem tam i z powrotem pod 

wpĠywem fal, sprńŢajĺc i rozprńŢajĺc 

powietrze w komorze na szczycie 

urzĺdzenia. Powietrze jest w·wczas 

usuwane g·rĺ i tam wykorzystywane 

przez turbinń lub ich wińkszĺ liczbń, 

kt·rych rotacja napńdza generator 

elektryczny. 

ăTen oparty na wsp·Ġpracy, europej-

ski projekt demonstracyjny energii 

pĠywowej przyniesie waŢne dane, 

kt·re umoŢliwiĺ pokonanie kolejnego 

etapu na drodze do wprowadzenia na 

rynek produkcji energii na morzuó ð 

stwierdziĠ Lars Johanning, kierownik 

naukowy projektu i ekspert Ocean 

Technology przy kornwalijskim Penryn 

Campus Uniwersytetu w Exeter. 

ăğĺczy nowatorskie pomysĠy z zamia-
rem wypracowania kryteri·w projek-

towych o decydujĺcym znaczeniu, 

kt·re umoŢliwiĺ opĠacalnĺ produkcjń 

energii z pĠyw·wó. 

Choļ Europa jest Ŗwiatowym liderem 

w tej dziedzinie, koszty energii pĠy-

wowej sĺ nadal wysokie w por·wna-

niu do innych Šr·deĠ energii. Brak 

doŖwiadczeŌ na otwartym morzu ð 

oraz fakt, Ţe te przeprowadzane sĺ 

czństo finansowane ze Ŗrodk·w pry-

watnych ð nie pozwalaĠ jak dotĺd inŢy-

nierom w peĠni poznaļ wyzwaŌ zwiĺ-

zanych z wydajnoŖciĺ, ŢywotnoŖciĺ  

i niezawodnoŖciĺ urzĺdzenia. Dzińki 

Marmok-5, spoĠecznoŖļ energii pĠywo-

wej zyska w koŌcu moŢliwoŖļ bezpo-

Ŗredniego dostńpu do wysokiej jakoŖci 

danych operacyjnych na otwartym 

morzu. 

CaĠy artykuĠ: 

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/

items/oto-oplacalna-turbina-plywowa 

şr·dĠo: CORDIS 

É Unia Europejska, 2016 

http://cordis.europa.eu/  

https://creativecommons.org/licenses/by-nc-sa/3.0/pl/
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/efektywnosc-energetyczna-inteligentnych-miast-od-produkcji-po-zuzycie
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/efektywnosc-energetyczna-inteligentnych-miast-od-produkcji-po-zuzycie
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/efektywnosc-energetyczna-inteligentnych-miast-od-produkcji-po-zuzycie
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/efektywnosc-energetyczna-inteligentnych-miast-od-produkcji-po-zuzycie
http://cordis.europa.eu/
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/oto-oplacalna-turbina-plywowa
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/oto-oplacalna-turbina-plywowa
http://cordis.europa.eu/


 

CC BY-NC-SA 3.0 PL 

ROK  2017  

DC na funkcjonowanie sieci AC  

i rynek energii. 

Na kilka miesińcy przed zakoŌczeniem 

projektu, kt·re zaplanowano na ma-

rzec 2017 r., koordynator MEDOW ð 

Jun Liang z Uniwersytetu w Cardiff ð 

om·wiĠ pierwsze osiĺgnińcia projektu 

i jego spodziewany wpĠyw na powsta-

nie supersieci. 

Na czym polega kluczowa rola wielo-
terminalowej sieci DC w rozwoju 

europejskiej supersieci? 

Technologia linii wysokiego napińcia 

prĺdu staĠego (HVDC) juŢ dowiodĠa, 

Ţe jest wysoce sprawnym rozwiĺza-

niem do przesyĠania duŢych iloŖci 

mocy elektrycznej na duŢe odlegĠoŖci 

oraz w zastosowaniach takich jak 

przesyĠ morskiej energii wiatrowej na 

lĺd, interkonektory krajowe i wzmoc-

nienie sieci AC. 

Wraz z rosnĺcĺ liczbĺ tego typu poĠĺ-

czeŌ punkt-punkt, korzystne moŢe 

byļ poĠĺczenie ich bezpoŖrednio, a nie 

przez korytarze AC, tworzĺc wielo-

terminalowĺ sieļ DC (MTDC). To 

zwińksza zainteresowanie paneuropej-

skĺ supersieciĺ, do kt·rej moŢe zostaļ 

podĠĺczonych wińcej odnawialnych 

Šr·deĠ energii (OZE). 

W 2010 r. wiodĺce na rynku Ŗwiato-

wym przedsińbiorstwa z branŢy mor-

skiej energetyki wiatrowej poĠĺczyĠy 

swe siĠy zawiĺzujĺc Friends of the Super-

grid ð stowarzyszenie dziaĠajĺce na rzecz 

wydajnej, wzajemnie poĠĺczonej i od-

pornej sieci elektroenergetycznej majĺ-

cej uzupeĠniļ istniejĺcĺ, krajowĺ infra-

strukturń przesyĠowĺ. WkĠad projektu 

MEDOW polega na przyspieszaniu po-
stńp·w w pracach badawczych nad 

wieloterminalowymi sieciami DC, uwa-

Ţanymi za kluczowĺ technologiń, kt·ra 

ma poĠĺczyļ morskie farmy wiatrowe  

z supersieciĺ. 

MEDOW (Multi-terminal DC grid for 

offshore wind) to dziaĠanie ăMarie Cu-

rieó, kt·remu przyŖwiecajĺ dwa cele: 

przeszkolenie narybku naukowego  

i tw·rcza wymiana wiedzy eksperckiej 

w zakresie sieci prĺdu staĠego (DC); 

oraz przeanalizowanie zagadnieŌ opera-

cyjnych zwiĺzanych z przyjmowaniem 

siń morskich farm wiatrowych. Obej-

mujĺ one zagadnienia zwiĺzane z prze-

pĠywem mocy DC, ochronĺ przekaŠni-

k·w DC, utrzymaniem pracy w stanie 

ustalonym, stabilnoŖciĺ dynamicznĺ, 

zdolnoŖciĺ do pozostania w pracy pod-

czas zwarcia oraz oddziaĠywaniem sieci 

W 2009 r. MŕP ze Zjednoczonego Kr·-

lestwa o nazwie Subacraft zapoznaĠo 

Ŗwiat z swoim przysposabialnym Ŗlizga-

czem/Ġodziĺ podwodnĺ. Siedem lat p·Š-

niej projekt otrzymaĠ wsparcie w ramach 

Instrumentu MŕP, a przedsińbiorstwo 

rozwaŢa teraz wejŖcie na nowe rynki, 

mińdzy innymi konserwacji morskich 

farm wiatrowych. 

Scubacraft ma przeogromny potencjaĠ: 
od rekreacji po eksploatacjń pod wodĺ. 

Przedsińbiorstwo moŢe liczyļ na zainte-

resowanie zasadniczo wszystkich sekto-

r·w pasjonujĺcych siń elastycznymi roz-

wiĺzaniami duŢej mocy w transporcie 

morskim i podwodnym w stylu Jamesa 

Bonda. 

Zanurzalna Ġ·dŠ jest w stanie zabraļ na 

pokĠad 6 os·b i spory Ġadunek. Jest do-

stńpna w szeŖciu kombinacjach (wersja 

trzy- lub szeŖcioosobowa, standard, 

elektryczna i z wĠ·kna wńglowego), 

moŢe poruszaļ siń z prńdkoŖciĺ 80 km/h 

i zejŖļ na gĠńbokoŖļ 50 metr·w w przy-

padku najbardziej zaawansowanej wersji. 

Na wbudowane wyposaŢenie skĠada siń 

GPS i komputer nurkowy, pokĠadowe 

doprowadzenie powietrza z zapasem 

oraz zintegrowane regaĠy magazynowe  

i sprzńtowe. Ponadto klienci mogĺ zaŢy-

czyļ sobie takie opcje doposaŢenia jak 

podwodna platforma do krńcenia 

film·w, sonar obrazujĺcy, podwodny 

system komunikacji, przyczepka, 

oŖwietlenie, regaĠy na sprzńt itp. 

Dzińki tym wszystkim opcjom doposa-

Ţenia przedsińbiorstwo ma pewnoŖļ, 

Ţe Scubacraft stanie siń 

ănajnowoczeŖniejszĺ technologiĺ wy-

korzystywanĺ do podwodnych zasto-

sowaŌ przemysĠowych w przemyŖle 
energetycznym, w szczeg·lnoŖci do 

inspekcji morskich turbin wiatro-

wychó. Aczkolwiek rozwaŢane sĺ tak-

Ţe inne moŢliwoŖci, takie jak ochrona 

morza oraz akcje poszukiwawczo-

ratownicze: wszystkie te sektory ko-

rzystajĺ zazwyczaj z pomocy nurk·w, 

kt·rzy dostarczajĺ sprzńt na miejsce 

inspekcji i jĺ przeprowadzajĺ, tymcza-

sem zastosowanie zanurzalnej Ġodzi 

moŢe przyspieszyļ te operacje i zopty-

malizowaļ ich efektywnoŖļ. 

Dzińki przyznanym w lipcu 2016 r. 

Ŗrodkom unijnym w ramach projektu 

SCUBACRAFT, przedsińbiorstwo 

sprawdza te nowe zastosowania  

i potencjalny rynek.  

James Brown z Scubacraft opowiada  

o zanurzalnej Ġodzi, jej potencjale  

i pierwszych wynikach projektu (é).  

Rozwijanie supersieci morskiej energetyki wiatrowej  
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Zanurzalna Ġ·dŠ do konserwacji 

infrastruktury morskiej energetyki wiatrowej  

Co sprawia, Ţe SCUBACRAFT jest 

nieodzownym elementem inspekcji 

morskich farm wiatrowych? 

Obecnie podwodne inspekcje wymaga-

jĺ udziaĠu nurk·w, kt·rzy przenoszĺ 

sprzńt do kontroli pod wodń. Reali-

stycznie rzecz biorĺc mogĺ spńdziļ na 

gĠńbokoŖci 40 m do 10 minut, po czym 

muszĺ rozpoczĺļ wynurzanie z powodu 

ograniczonej iloŖci dostńpnego tlenu.  

To oznacza, Ţe uszkodzenie konstrukcji 

w naprawianym obiekcie moŢe zostaļ 

pominińte z powodu niewystarczajĺce-

go czasu poŖwińcanego na inspekcjń,  

a wińc zanim rozpocznie siń naprawa 

stan moŢe siń znacznie pogorszyļ. 

O wyjĺtkowoŖci Scubacraft przesĺdza 

nasza opatentowana technologia, kt·ra 

umoŢliwia schodzenie statku pod po-

wierzchniń morza i przechodzenie na 
sterowanie hydrodynamiczne, aby pĠyn-

nie funkcjonowaļ poniŢej wodnicy.   

CaĠy artykuĠ: 

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/ite

ms/zanurzalna-lodz-do-konserwacji-

infrastruktury-morskiej-energetyki-

wiatrowej 

şr·dĠo: CORDIS 

É Unia Europejska, 2016 

http://cordis.europa.eu/  
 

 

 

Ponadto liczba poĠĺczeŌ HVDC nie 

jest taka maĠa w Europie, a prognozo-

wany jest ich 30-krotny wzrost  

w ciĺgu kolejnych pińciu lat ð naj-

pierw poĠĺczeŌ podmorskich, a p·Š-

niej dĠuŢszych linii napowietrznych. 

Jedynym moŢliwym rozwiĺzaniem, 

kt·re dĠugofalowo zaspokoi zapo-

trzebowanie na energiń sĺ sieci 

MTDC, Ġĺczĺce caĠy kontynent oraz 

OZE na Morzu P·Ġnocnym za po-

Ŗrednictwem morskiej sieci, co po-

wszechnie okreŖlane jest mianem 

europejskiej supersieci. 

NajwaŢniejszym atutem sieci HVDC 

jest szansa uzyskania wysoce nieza-

wodnej, gĠ·wnie czystej energii  

w kaŢdym niemal miejscu w Europie. 

Co wińcej, linie energetyczne mogĺ 

byļ albo ăniewidoczneó (kable) albo 
bardziej kompaktowe w por·wnaniu 

do standardowych linii AC.  

CaĠy artykuĠ: 

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/

items/rozwijanie-supersieci-morskiej-

energetyki-wiatrowej-2292 

şr·dĠo: CORDIS 

É Unia Europejska, 2016 

http://cordis.europa.eu/  

https://creativecommons.org/licenses/by-nc-sa/3.0/pl/
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/zanurzalna-lodz-do-konserwacji-infrastruktury-morskiej-energetyki-wiatrowej
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/zanurzalna-lodz-do-konserwacji-infrastruktury-morskiej-energetyki-wiatrowej
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/zanurzalna-lodz-do-konserwacji-infrastruktury-morskiej-energetyki-wiatrowej
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/zanurzalna-lodz-do-konserwacji-infrastruktury-morskiej-energetyki-wiatrowej
http://cordis.europa.eu/
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/rozwijanie-supersieci-morskiej-energetyki-wiatrowej-2292
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/rozwijanie-supersieci-morskiej-energetyki-wiatrowej-2292
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/rozwijanie-supersieci-morskiej-energetyki-wiatrowej-2292
http://cordis.europa.eu/


 

CC BY-NC-SA 3.0 PL 

NEWSLETTER CENERG   
Str. 4 

Prof. Wrochna: nowe reaktory jĸdrowe HTR - w sam raz dla 

przemysĠu 

Reaktor jĺdrowy HTR, kt·rego bezpie-

czeŌstwo tkwi w samej konstrukcji 

paliwa - to urzĺdzenie, na kt·rym sko-

rzystaļ m·gĠby polski przemysĠ. Taki 

badawczy reaktor chcĺ najpierw zbu-

dowaļ i przetestowaļ naukowcy  

z Narodowego Centrum BadaŌ Jĺdro-

wych - m·wi PAP prof. Grzegorz 

Wrochna. 

"Oddany do konsultacji plan Morawiec-

kiego zakĠada, Ţe polska gospodarka 

bńdzie siń intensywnie rozwijaļ  

w oparciu o nowe technologie. Jednym 

z zawartych tam temat·w prioryteto-

wych jest wdroŢenie reaktor·w wyso-

kotemperaturowych (Hight Temperatu-

re Reactor, HTR) jako Šr·dĠa ciepĠa  

i energii dla przemysĠu" - m·wi w roz-

mowie z PAP prof. Grzegorz Wrochna 

z Narodowego Centrum BadaŌ Jĺdro-
wych. 

Naukowiec jest szefem powoĠanego 

przez Ministra Energii zespoĠu dorad-

czego. Zadaniem tej grupy jest analiza  

i przygotowanie warunk·w do wdroŢe-

nia wysokotemperaturowych reakto-

r·w jĺdrowych. Prof. Wrochna jest 

r·wnieŢ przewodniczĺcym europejskiej 

Inicjatywy PrzemysĠowej Kogeneracji 

Jĺdrowej (Nuclear Cogeneration Industrial 

Initiative ð NC2I). 

Reaktory HTR (czasem wymiennie 

nazywane HTGR - reaktory wysoko-

temperaturowe chĠodzone gazem) 

dopiero czekajĺ na sw·j moment. Na 

Ŗwiecie wybudowano dopiero kilka 

takich urzĺdzeŌ. "Ta technologia jest 

sprawdzona na poziomie komercyjnym, 

ale nie jest dostńpna powszechnie" - 

opowiada fizyk. WedĠug niego niezbńd-

ne jest wypracowanie rozwiĺzania, 

kt·re bńdzie moŢna powielaļ i kt·re 

sprawdzi siń w produkcji masowej. 

Badacz szacuje, Ţe w Polsce jest zapo-

trzebowanie na co najmniej kilkanaŖcie 

takich reaktor·w - w Europie kilkaset, 

a na Ŗwiecie - na kilka tysińcy. 

Jednym z pierwszych krok·w w stronń 
technologii HTR w Polsce moŢe byļ 

budowa w Narodowym Centrum Ba-

daŌ Jĺdrowych w ŕwierku niewielkiego 

badawczego reaktora wysokotempera-

turowego o mocy cieplnej 10 MW, 

wytwarzajĺcego 4 MW mocy elektrycz-

nej. NCBJ podpisaĠo w tej sprawie pod 

koniec maja 2016 r. list intencyjny  

z brytyjskim konsorcjum U-Battery. 

NCBJ bńdzie teraz zabiegaļ o pozyska-

nie Ŗrodk·w na budowń reaktora  

z funduszy strukturalnych. Ostateczna 

decyzja o finansowaniu powinna zapaŖļ 

do koŌca 2018 r. Reaktor powstaĠby 

wtedy do 2025 roku. Prof. Wrochna 

zaznacza, Ţe przy budowie instalacji 

pracowaĠyby polskie firmy i polscy 

naukowcy. Poza tym przy reaktorze 

mogliby siń szkoliļ polscy inŢynierowie, 

kt·rzy potem obsĠugiwaliby reaktory 

komercyjne. 

CaĠy artykuĠ: 

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/ite

ms/prof-wrochna-nowe-reaktory-

jadrowe-htr-w-sam-raz-dla-przemyslu 

şr·dĠo: PAP 

RoŔliny pomogĸ oczyszczaĺ glebł skaŢonĸ po Fukushimie 

Promieniotw·rczy cez, kt·ry dostaĠ siń 

do gleb po katastrofie w Fukushimie, 

gromadzi siń gĠ·wnie w jej wierzchniej 

warstwie, uniemoŢliwiajĺc bezpiecznĺ 

uprawń roŖlin. Sposobem na uporanie 

siń z problemem cezu i oczyszczeniem 

gleb jest m.in. odpowiedni dob·r roŖlin 

sadzonych na skaŢonych terenach. 

W wyniku katastrofy w japoŌskiej elek-

trowni atomowej Fukushima w 2011 

roku uwolnione zostaĠy znaczne iloŖci 

pierwiastk·w radioaktywnych, gĠ·wnie 

cezu i jodu. Jod nie stanowi juŢ zagro-

Ţenia, gdyŢ jego okres p·Ġrozpadu to 

tylko dwa lata. DuŢe zagroŢenie wciĺŢ 

jednak stanowi cez, kt·rego okres 

p·Ġrozpadu wynosi 32 lata. ChociaŢ  

w trakcie katastrofy uwolnione zostaĠo 

tylko 10 proc. iloŖci cezu, jaka dostaĠa 

siń do Ŗrodowiska w 1986 r. po kata-
strofie w Czarnobylu, to jednak prze-

noszony przez wiatr radioaktywny pyĠ 

osiadĠ nier·wnomiernie. To spowodo-

waĠo, Ţe niekt·re obszary ulegĠy znacz-

nemu skaŢeniu. W sumie opuŖciĠo je 

ponad 170 tys. ludzi, zostawiajĺc swoje 

domy, gospodarstwa i miejsca pracy. 

Trudnym problemem jest teŢ skaŢenie 

gleby, zwĠaszcza Ţe cez jest silnie za-

trzymywany przez mineraĠy ilaste, zwy-

kle w wierzchniej, pińciocentymetrowej 

warstwie gleby. Tam znajduje siń 90 

proc. tego pierwiastka. "Problem pole-

ga na tym, Ţe cez pobierajĺ w zasadzie 

wszystkie roŖliny. Bardzo Ġatwo wnika 

on do ich wnńtrza, wykorzystujĺc te 

same kanaĠy, przez kt·re wnika do nich 

potas" - podkreŖla w rozmowie z PAP 

prof. StanisĠaw GawroŌski ze SzkoĠy 

GĠ·wnej Gospodarstwa Wiejskiego. 

RoŖliny sińgajĺce gĠńbiej pochĠonĺ wińc 

znacznie mniej cezu, niŢ te ukorzenio-

ne pĠytko, np. trawy czy ryŢ, kt·re  

w pochĠanianiu cezu przodujĺ. 

Odpowiednio dobrane gatunki roŖlin 

mogĺ siń wińc okazaļ sojusznikiem 

czĠowieka w niwelowaniu skutk·w 

promieniowania radioaktywnego. 

Technika oczyszczania gleby, wody  

i powietrza za pomocĺ roŖlin nazywana 

jest fitoremediacjĺ. Jednak nie wszyst-

kie roŖliny nadajĺ siń do tego w r·w-
nym stopniu. 

Na konsultacje dotyczĺce przywracania 

do uŢycia teren·w skaŢonych po kata-

strofie elektrowni jĺdrowej w Fukushi-

mie Uniwersytet w Kyoto zaprosiĠ 

wĠaŖnie prof. StanisĠawa GawroŌskiego. 

"Na terenach nieuŢytkowanych rolni-

czo, np. poboczach dr·g, zaleciĠem 

uprawń dĠugowiecznych drzew o gru-

bym, silnym systemie korzeniowym, 

formujĺcych gruby pieŌ. Taka roŖlin-

noŖļ gromadzi radioaktywny cez ze 

Ŗrodowiska i zatrzymuje go w swoich 

organach przez ponad sto lat. Po tym 

okresie poziom radioaktywnego cezu 

spadnie do poziomu naturalnego" - 

m·wi badacz. Do tego celu nadajĺ siń 

wińc np. dńby, jesiony czy orzechy. 

Na terenach uŢytkowanych rolniczo 

warto raczej zasadziļ roŖliny wielo-

letnie. "W ich przypadku moŢna raz 

wzruszyļ skaŢonĺ glebń, posadziļ 

roŖlinń, a p·Šniej juŢ tego nie musimy 

robiļ. RoŖliny wieloletnie wraz  

z jesieniĺ Ŗciĺgajĺ do korzeni wiele 

pierwiastk·w. Choļ nie jest to jesz-

cze sprawdzone dokĠadnie, to mamy 

nadziejń, Ţe Ŗciĺgnĺ teŢ cez. W ten 

spos·b w masie, kt·rĺ p·Šniej zbiera-

my z roŖlin, nie ma juŢ tak wiele tego 

pierwiastka. Zebranĺ masń poddaje 
siń fermentacji, bo spalanie jej na 

biomasń nie wchodzi w grń. Podczas 

tego procesu promieniotw·rczoŖļ 

wzrasta prawie stukrotnie" - wyjaŖnia 

w rozmowie z PAP prof. GawroŌski. 

CaĠy artykuĠ: 

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/i

tems/rosliny-pomoga-oczyszczac-

glebe-skazona-po-fukushimie 

şr·dĠo: PAP 
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NCBR, PGNiG oraz GAZ -SYSTEM S.A. wsp·lnie na rzecz 

innowacji w polskim sektorze gazownictwa  

SYSTEM S.A. podpisaĠy 1 grudnia 2016 

roku porozumienie w sprawie realiza-

cji Wsp·lnego Przedsińwzińcia polega-

jĺcego na wsparciu badaŌ naukowych  

 i prac rozwojowych w obszarze ga-

zownictwa. 

Na cel ten w okresie pilotaŢowym 

partnerzy przeznaczĺ Ġĺcznie okoĠo 

400 mln zĠ. Porozumienie zakĠada 

wsp·lne i odpowiedzialne inwestowa-

nie przez partner·w Ŗrodk·w prywat-

nych i publicznych w prace badawczo-

rozwojowe w stosunku 1:1. Dzińki 

wsp·lnemu zaangaŢowaniu kapitaĠo-

wemu partnerzy podejmujĺ siń r·w-

nieŢ podziaĠu ryzyka wynikajĺcego  

z charakteru prowadzonych prac.  

W ramach wsp·lnego przedsińwzińcia 

planowane jest podjńcie dziaĠaŌ na 

rzecz badaŌ w obszarze caĠego ĠaŌcu-
cha wartoŖci sektora gazownictwa,  

a nastńpnie opracowania oraz wdro-

Ţenia innowacyjnych technologii.  

W efekcie nastĺpi poprawa innowa-

cyjnoŖci i konkurencyjnoŖci polskie-

go sektora gazownictwa, jako 

uczestnika globalnego rynku w per-

spektywie do roku 2028. 

W organizowanych przez NCBR 

konkursach bńdĺ mogĠy wziĺļ udziaĠ 

konsorcja naukowo-przemysĠowe 

zainteresowane poszukiwaniem 

nowatorskich rozwiĺzaŌ w obsza-

rach zdefiniowanych przez PGNiG S.A. 

oraz GAZ-SYSTEM S.A. Uruchomienie 

pierwszego konkursu planowane jest na 

przeĠom drugiego i trzeciego kwartaĠu 

2017 roku. 

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/ite

ms/ncbr-pgnig-oraz-gaz-system-sa-

wspoln ie-na-rzecz- innowac j i-w-

polskim-sektorze-gazownictwa 

şr·dĠo: NCBR 

Sejm znowelizowaĠ 

ustawł o instytutach 

badawczych  

Sejm znowelizowaĠ ustawń o instytu-

tach badawczych. Przepisy dajĺ m.in. 

moŢliwoŖļ powoĠywania i odwoĠywa-

nia dyrektora instytutu badawczego 

przez ministra. WedĠug opozycji usta-

wa jest szkodliwa; zdaniem posĠ·w PiS

-umoŢliwi skuteczne zarzĺdzanie. 

Nowelizacjń przygotowaĠa grupa po-

sĠ·w PiS. Posiedzenie, podczas kt·re-

go przegĠosowano ustawń odbyĠo siń 

w Sali Kolumnowej, poniewaŢ posĠo-

wie opozycji zablokowali m·wnicń na 

sali plenarnej Sejmu. Zdaniem posĠ·w 

opozycji odbywajĺce siń w ten spos·b 

gĠosowania sĺ nielegalne. 

Sejm nie zgodziĠ siń wczeŖniej na 

wnioskowane przez PO, Nowoczesnĺ, 

PSL i Kukizõ15 odrzucenie projektu. 

Odrzucono takŢe poprawki Nowo-

czesnej, kt·re miaĠy w pewnej czńŖci 
przywr·ciļ ksztaĠt ustawy do stanu 

sprzed obecnej nowelizacji. 

WŖr·d poprawek zgĠoszonych przez 

PiS i przyjńtych w gĠosowaniu znalazĠa 

siń m.in. zmiana dotyczĺca zniesienia 

wymogu znajomoŖci jednego z jńzy-

k·w obcych (angielskiego, francuskie-

go lub niemieckiego) przez powoĠane-

go przez ministra dyrektora Instytutu 

Badawczego (IB). Kolejna poprawka 

r·wnieŢ obniŢa wymagania - w tym 

przypadku takie, kt·re speĠniaļ majĺ 

przewodniczĺcy rady naukowej IB - 

do tej pory musiaĠy byļ to osoby z co 

najmniej tytuĠem doktora habilitowa-

nego. WedĠug nowego zapisu osoba 

ta bńdzie mogĠa legitymowaļ siń 

tytuĠem doktora. 

W myŖl nowelizacji minister nadzo-

rujĺcy bńdzie miaĠ moŢliwoŖļ powo-

Ġania i odwoĠania dyrektora instytutu 

badawczego bez udziaĠu rady nauko-

wej i rozpisania konkursu. "Takie 

rozwiĺzanie daje ministrowi wińksze 

moŢliwoŖci dokonania wĠaŖciwego 

wyboru osoby na najwaŢniejsze sta-

nowisko w instytucie, przez co gwa-

rantuje najwyŢszĺ jakoŖļ kadry zarzĺ-

dzajĺcej" - argumentowaĠa poseĠ 

sprawozdawca Lidia BurzyŌska (PiS). 

Dotychczas w przypadku odwoĠania 

dyrektora instytutu minister nadzo-

rujĺcy m·gĠ wyznaczyļ do peĠnienia 

obowiĺzk·w dyrektora spoŖr·d jego 

zastńpc·w. W myŖl nowego zapisu 
minister bńdzie m·gĠ wyznaczyļ kaŢ-

dĺ osobń - r·wnieŢ spoza instytutu. 

W projekcie wyĠĺczono jedynie wy-

m·g znajomoŖci jńzyka obcego. 

Nowelizacja wprowadza r·wnieŢ 

zmiany dotyczĺce rady naukowej. 

Obecnie w jej skĠad wchodzi co naj-

mniej 50 proc. pracownik·w nauko-

wych i badawczo-technicznych insty-

tutu. 30-50 proc. stanowiĺ natomiast 

osoby spoza instytutu, powoĠane 

przez ministra nadzorujĺcego. Teraz 

pracownicy instytutu stanowiļ bńdĺ co 

najmniej 40 proc. skĠadu rady, a osoby 

powoĠane przez ministra - co najmniej 

50 proc. W myŖl nowych zapis·w prze-

wodniczĺcego rady naukowej wybraļ 

moŢna tylko spoŖr·d os·b powoĠanych 

do grona przez ministra nadzorujĺcego. 

NajwaŢniejszym z argument·w powta-

rzanym przez posĠ·w PiS, kt·ry miaĠ 

uzasadniaļ zaproponowane zmiany  

w ustawie, byĠ raport NIK z 20 paŠ-

dziernika 2015 r., z kt·rego wynika, Ţe 

instytuty badawcze nie wykorzystujĺ  

w peĠni swojego potencjaĠu badawczego 

i w znikomym stopniu prowadzĺ dzia-

ĠalnoŖļ wdroŢeniowĺ. 

Teraz ustawa trafi do prac w Senacie.  

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/ite

ms/sejm-znowelizowal-ustawe-o-

instytutach-badawczych 
şr·dĠo: PAP 
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Pracujemy wraz z wicepremierem Ma-

teuszem Morawieckim nad caĠoŖciowĺ 

koncepcjĺ reformy instytut·w badaw-

czych. Chodzi o powoĠanie Narodowe-

go Instytutu Technologicznego, kt·ry 

byĠby naukowym zapleczem dla planu 

Morawieckiego - m·wi wicepremier 

JarosĠaw Gowin. 

"Nie ukrywam, Ţe nie byĠem entuzjastĺ 

projektu przygotowanego przez klub 

parlamentarny PiS" - odpowiedziaĠ Go-

win na pytanie o stosunek do przegĠo-

sowanej przez Sejm 16 grudnia noweli-

zacji ustawy o instytutach badawczych. 

PodkreŖliĠ, Ţe dotyczy ona funkcjono-

wania instytut·w podlegĠych innym 

ministerstwom, a nie Ministerstwu 

Nauki i Szkolnictwa WyŢszego. 

"Ustawa stwarza moŢliwoŖļ swobodnej 

wymiany wĠadz tych instytut·w. JeŢeli 
gdzieŖ potrzebna jest zmiana pokole-

niowa w polskiej nauce, to z caĠĺ pew-

noŖciĺ wĠaŖnie w instytutach badaw-

czych" - oceniĠ minister nauki. 

"Pracujemy wraz z wicepremierem 

Morawieckim nad caĠoŖciowĺ koncepcjĺ 

reformy instytut·w badawczych. Cho-

dzi o powoĠanie Narodowego Instytutu 

Gowin: pracujemy nad koncepcjĸ reformy instytut·w 

badawczych  

Polityka klimatyczna jednym  

z priorytet·w resortu 

Ŕrodowiska w 2017 r. 

Przygotowania do szczytu klimatyczne-

go w 2018 r. oraz pr·ba przeĠoŢenia 

globalnej polityki klimatycznej na roz-

wiĺzania unijne - bńdĺ priorytetami 

ministerstwa Ŗrodowiska w 2017 roku, 

poinformowaĠ PAP rzecznik resortu 

PaweĠ Mucha. 

Mucha przypomniaĠ, Ţe podczas listo-

padowego szczytu klimatycznego ONZ 

w Marrakeszu zapadĠa decyzja, Ţe Pol-

ska bńdzie organizatorem 24. szczytu 

w 2018 r. 

"Bńdzie to bardzo waŢna konferencja, 

poniewaŢ na niej zapadaļ bńdĺ decyzje 

co do szczeg·Ġowego wdroŢenia poro-

zumienia paryskiego, kt·re zacznie 

obowiĺzywaļ od 2020 r." - podkreŖliĠ 

rzecznik. 

GĠ·wnym celem wynegocjowanego 

pod koniec 2015 r. porozumienia pary-
skiego jest utrzymanie wzrostu global-

nych Ŗrednich temperatur na poziomie 

znacznie mniejszym niŢ 2 stopnie Cel-

sjusza w stosunku do epoki przedindu-

strialnej i kontynuowanie wysiĠk·w na 

rzecz ograniczenia wzrostu temperatur 

do 1,5 stopnia. 

Przedstawiciel resortu wskazaĠ, Ţe 

porozumienie klimatyczne ONZ m·wi 

nie tylko o redukcji emisji gaz·w cie-

plarnianych, ale r·wnieŢ o roli pochĠa-

niania dwutlenku 

wńgla m.in. przez 

lasy oraz specyfice poszczeg·lnych 

paŌstw. Umowa wprowadza bo-

wiem koncepcjń neutralnoŖci klima-

tycznej, polegajĺcĺ na dĺŢeniu do 

zbilansowania emisji gaz·w cieplar-

nianych z ich pochĠanianiem, r·w-

nieŢ przez lasy, w miejsce propono-

wanej dotychczas przez niekt·re 

strony caĠkowitej dekarbonizacji 

gospodarek. 

Ministerstwo przekonuje, Ţe polska 

polityka klimatyczna powinna byļ 

ksztaĠtowana z jednej strony  

w oparciu o redukcjń emisji na bazie 

nowych technologii oraz o lasy wy-

chwytujĺce CO2, a takŢe odnawial-

ne Šr·dĠa energii, w tym przede 

wszystkim geotermiń. Resort i leŖni-
cy tĠumaczĺ, Ţe przy odpowiedniej 

gospodarce leŖnej, czyli sadzenie 

konkretnych gatunk·w drzew bĺdŠ 

dosadzan ie  n owych  d rzew  

w istniejĺcych lasach, wychwyciļ 

moŢna wińkszĺ iloŖļ CO2. Wńgiel 

wychwytywany jest przez roŖliny  

w naturalnym procesie fotosyntezy. 

Im dĠuŢej roŖnie las, tym wińcej wń-

gla jest w nim magazynowane. Po-

nadto - by zapobiec "ucieczce" emisji, 

czyli zmagazynowanego wńgla - po-

winno siń unikaļ tzw. caĠkowitych 

zrńb·w. Zgodnie z wczeŖniejszymi 

deklaracjami, program leŖnych gospo-

darstw wńglowych miaĠby ruszyļ od 

2017 r., a ewentualny handel pochĠo-

nińtymi emisjami - w 2020 r. 

WedĠug zapowiedzi ministra Jana 

Szyszko w nowym roku mamy teŢ 

poznaļ miejsce, w kt·rym odbńdzie 

siń szczyt klimatyczny w Polsce. 

Prawdopodobnie wiosnĺ przyjadĺ do 

naszego kraju przedstawiciele sekre-

tariatu Konwencji klimatycznej ONZ 

i przy wsparciu resortu Ŗrodowiska 

zdecydujĺ o wyborze tej lokalizacji. 

Do tej pory nasz kraj dwukrotnie 

organizowaĠ szczyt: w Poznaniu 2008 

r. i w Warszawie w 2013 r. 
CaĠy artykuĠ:  

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/i

tems/polityka-klimatyczna-jednym-z-

priorytetow-resortu-srodowiska-w-

2017-r 

şr·dĠo: PAP 

Technologicznego, kt·ry byĠby nau-

kowym zapleczem dla planu Mora-

wieckiego" - powiedziaĠ wicepre-

mier. 

Gowin zapowiedziaĠ powstanie Na-

rodowego Instytutu Technologicz-

nego w strategii dla nauki i szkolnic-

twa wyŢszego ogĠoszonej 9 wrzeŖnia 

2016 r. Strategia m·wi, Ţe NIT za-

pewni skuteczny transfer wiedzy do 

gospodarki oraz efektywnĺ wsp·Ġ-

pracń z przedsińbiorcami. Skupione 

w nim bńdĺ instytuty badawcze  

o najwińkszym potencjale nauko-

wym. Bńdzie stanowiĠ zaplecze ba-

dawczo-rozwojowe dla ăPlanu na 

rzecz odpowiedzialnego rozwojuó. 

NajwaŢniejsze cele dziaĠania NIT to: 

kompleksowa realizacja usĠug ba-

dawczych na rzecz polskich przed-
sińbiorstw; ko-

m e r c j a l i z a c j a 

wiedzy (start-upy, 

licencjonowanie, 

sprzedaŢ know-

how, certyfikacja 

p r o d u k t · w  

i usĠug, itp.); pro-

wadzenie badaŌ w obszarach tzw. 

wyzwaŌ spoĠecznych istotnych  

z punktu widzenia polityk publicznych 

(energetyka, nowoczesne materiaĠy, 

transport, ochrona Ŗrodowiska); 

realizacja koncepcji ŖcieŢek kariery 

naukowej zwiĺzanej z komercjalizacjĺ 

wiedzy (doktoraty wdroŢeniowe); 

realizacja badaŌ naukowych w ra-

mach wsp·Ġpracy mińdzynarodowej 

(transfer wiedzy z zagranicy do kra-

ju); tworzenie wysokospecjalistycz-

nych kadr na potrzeby polskich 

przedsińbiorc·w. 

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/i

t e m s / g o w i n- p r a c u j e m y- n a d-

koncepcja-reformy-instytu tow-

badawczych 

şr·dĠo: PAP 

şr·dĠo: Tapeciarnia.pl  
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BudŢet w 2017 r.: 8,4 mld zĠ na naukł, ok. 16 mld zĠ na 

uczelnie  

Jak skomentowaĠa wiceminister, 

Ġĺczne wydatki na naukń wyniosĺ  

w przyszĠym roku 0,43 proc. PKB, 

co oznacza nieznaczny spadek -  

o setnĺ czńŖļ punktu procentowe-

go - w stosunku do roku 2016  

(w mijajĺcym roku wskaŠnik ten 

wyni·sĠ 0,44 proc. PKB). 

W budŢecie samego Ministerstwa 

Nauki i Szkolnictwa WyŢszego 

ponad 6 mld zĠ stanowiĺ Ŗrodki 

krajowe. ŕrodki europejskie majĺ 

wynieŖļ prawie 1,35 mld zĠ. 

CzerwiŌska wyjaŖniĠa, dlaczego 

Ŗrodki unijne na naukń w przyszĠym 

roku nie sĺ tak wysokie, jak moŢna 

by siń byĠo spodziewaļ. "Mamy 

dopiero poczĺtek perspektywy 

wydatkowania, a poczĺtki zawsze 

sĺ trudne. Podobnie byĠo w per-
spektywie 2007-2013. Ale to nie 

znaczy, Ţe te Ŗrodki tracimy - tylko 

przesuwamy je w czasie. JeŖli cho-

dzi o wysokoŖļ Ŗrodk·w z UE, to 

spodziewamy siń, Ţe ich kumulacja 

nastĺpi w 2018 r." - skomentowaĠa. 

WyjaŖniĠa, Ţe Ŗrodki europejskie 

ROK  2017  Str. 7 

W budŢecie wszystkich ministerstw 

na 2017 r. przewidziano Ġĺcznie 8,4 

mld zĠ na naukń i blisko 16 mld zĠ na 

szkolnictwo wyŢsze - podsumowaĠa 

wiceminister nauki i szkolnictwa wyŢ-

szego Teresa CzerwiŌska. ZaznaczyĠa, 

Ţe sĺ to kwoty wyŢsze niŢ w roku 

2016. 

Wiceminister nauki i szkolnictwa 

wyŢszego Teresa CzerwiŌska w roz-

mowie z PAP podsumowaĠa, Ţe jeŖli 

chodzi o nakĠady na naukń w budŢe-

tach wszystkich ministerstw, to wy-

niosĺ one w 2017 r. w sumie 8,4 mld 

zĠ. "W stosunku do roku bieŢĺcego 

bńdzie to wzrost o 2 proc., czyli  

o 162 mln zĠ" - powiedziaĠa wicemini-

ster. 

Pieniĺdze na naukń przewidziane sĺ 

nie tylko w budŢecie resortu nauki - 
tam zarezerwowanych jest 7,41 mld zĠ 

ale r·wnieŢ np. w budŢecie Minister-

stwa Obrony Narodowej (700 mln 

zĠ), Ministerstwa Rolnictwa i Rozwoju 

Wsi (80 mln zĠ), Ministerstwa ŕrodo-

wiska (30 mln zĠ) i Ministerstwa Roz-

woju (30 mln zĠ). 

wydatkowane bńdĺ m.in. w ramach 

konkurs·w Narodowego Centrum 

BadaŌ i Rozwoju. BudŢet tej rzĺdo-

wej agencji wyniesie 3 mld zĠ. 

Z kolei budŢet drugiej z agencji pod-

legĠych MNiSW - Narodowego Cen-

trum Nauki - wynieŖļ ma 1,2 mld zĠ, 

a wińc o 17 proc. wińcej, niŢ w koŌ-

czĺcym siń roku. "To najwińkszy  

w historii budŢet dla tej agencji. 

Pokazujemy, jakie priorytety ma 

ministerstwo" - skomentowaĠa Tere-

sa CzerwiŌska. 

Jak wymieniĠa wiceminister, w bu-

dŢecie MNiSW 2,4 mld zĠ przezna-

czone bńdzie na utrzymanie tzw. 

potencjaĠu badawczego, a na tzw. 

dotacje celowe (to m.in. restruktu-

ryzacja, badania mĠodych naukow-

c·w, publikacje monografii, Wirtual-
na Biblioteka Nauki) przewidziano 

prawie 300 mln zĠ. 

CaĠy artykuĠ: 

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/

items/budzet-w-2017-r-84-mld-zl-na-

nauke-ok16-mld-zl-na-uczelnie 

şr·dĠo: PAP 

şr·dĠo: Tapeciarnia.pl 

W 2017 r. - zmiany na uczelniach i korzyŔci dla 

innowator·w 

Od stycznia osoby, kt·re wnoszĺ do 

sp·Ġki wĠasnoŖļ intelektualnĺ, nie bńdĺ 

musiaĠy pĠaciļ od niej podatku docho-

dowego. Firmy natomiast bńdĺ mogĠy 

odliczaļ od podatku wińksze niŢ do-

tĺd koszty na badania i rozw·j - to 

tylko niekt·re ze zmian, jakie czekajĺ 

innowator·w i uczelnie w 2017 r. 

Na przeĠomie Roku 2016 i 2017 

wchodzi w Ţycie tzw. maĠa ustawa  

o innowacyjnoŖci. CzńŖļ jej przepis·w 

zacznie obowiĺzywaļ juŢ 31 grudnia 

2016 (30 dni po opublikowaniu usta-

wy), a czńŖļ - 1 stycznia 2017 r. 

Od 31 grudnia 2016 r. zmieniajĺ siń 

przepisy dotyczĺce innowator·w 

pracujĺcych na uczelniach publicznych 

lub w instytutach PAN. Naukowiec, 

jeŖli bńdzie zainteresowany komercja-

lizacjĺ wynik·w wĠasnych badaŌ tam 
prowadzonych - bńdzie musiaĠ powia-

domiļ o tym swojĺ jednostkń w ciĺgu 

14 dni od zgĠoszenia informacji o wy-

nikach badaŌ. W przeciwnym przy-

padku uczelnia czy instytut PAN auto-

matycznie przejmie prawa do wyni-

k·w badaŌ naukowych i prac rozwo-

jowych. 

Z kolei 1 stycznia 2017 r. zostanie 

zniesiony podatek dochodowy od 

wĠasnoŖci intelektualnej wnoszonej do 

sp·Ġki. Pojawi siń teŢ moŢliwoŖļ odli-

czenia od podatku koszt·w uzyskania 

patentu przez maĠe i Ŗrednie przed-

sińbiorstwa. 

Ponadto od Nowego Roku wzro-

snĺ kwoty koszt·w kwalifikowa-

nych wydatk·w na badania i roz-

w·j, kt·re moŢna odliczyļ od po-

datku. Dla mikroprzedsińbiorc·w 

oraz maĠych i Ŗrednich firm odli-

czenia te wyniosĺ do 50 proc. Du-

Ţe firmy bńdĺ mogĠy z kolei odli-

czyļ nawet 50 proc. wydatk·w 

osobowych i 30 proc. pozostaĠych 

koszt·w zwiĺzanych z dziaĠalnoŖciĺ 

badawczo-rozwojowĺ. 

Od 1 stycznia 2017 r. nowo po-

wstajĺce przedsińbiorstwa (tzw. 

start-upy) prowadzĺce dziaĠalnoŖļ 

badawczo-rozwojowĺ mogĺ siń 

ubiegaļ o zwrot got·wkowy  

w wysokoŖci 18 lub 19 proc. po-
tencjalnego, ale niewykorzystanego 

odliczenia. 

Dodatkowo nowe przepisy wydĠu-

Ţajĺ z trzech do szeŖciu lat okres, 

w jakim przedsińbiorca bńdzie 

m·gĠ odliczyļ koszty poniesione na 

dziaĠalnoŖļ badawczo-rozwojowĺ. 

Poza tym od Nowego Roku jed-

nostki naukowe bńdĺ musiaĠy prze-

znaczaļ na finansowanie dziaĠaŌ 

zwiĺzanych z komercjalizacjĺ wyni-

k·w badaŌ naukowych i prac roz-

wojowych 2 proc. dotacji na utrzy-

manie potencjaĠu badawczego. 

Od poczĺtku 2017 r. zaczĺļ ma teŢ 

obowiĺzywaļ nowelizacja prawa  

o szkolnictwie wyŢszym. Zgodnie  

z jej zapisami uczelnie publiczne, kt·-

re na studia pierwszego stopnia lub 

jednolite studia magisterskie przyjmĺ 

najlepszych maturzyst·w, otrzymajĺ 

dodatkowe finansowanie. WedĠug 

szacunk·w Ministerstwa Nauki  

i Szkolnictwa WyŢszego, na jednego 

studenta, kt·ry ma najlepsze wyniki 

na maturze, uczelnia moŢe otrzymaļ 

okoĠo 7 tys. zĠ. ğĺcznie uczelnie mogĺ 

w ten spos·b otrzymaļ w ciĺgu roku 

okoĠo 79 mln zĠ. 

CaĠy artykuĠ: 

 https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/

items/w-2017-r-zmiany-na-uczelniach-
i-korzysci-dla-innowatorow 

şr·dĠo: PAP 
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Innowacje sĺ wynikiem pracy wielu 

ludzi, nie zaŖ dziaĠaŌ pojedynczych ge-

niuszy. Najlepszym tego dowodem sĺ 

dzieje wynalazk·w, kt·re doprowadziĠy 

do ărewolucji cyfrowejó ð opowiada 

PAP Tomasz Brzozowski, redaktor 

ksiĺŢki ăInnowatorzyó Waltera Isaacso-

na. 

ăInnowacjĺ wynalazek staje siń dopiero 

w·wczas, gdy zostaje wdroŢony, zysku-

je popularnoŖļ i jest uŢywany masowo, 

przez co staje siń kolejnym cywilizacyj-

nym kamieniem milowymó ð m·wi PAP 

Tomasz Brzozowski, redaktor polskie-

go wydania ksiĺŢki ăInnowatorzyó Wal-

tera Isaacsona, autora bestsellerowej 

biografii Steveõa Jobsa z 2011 r. 

Brzozowski tĠumaczy, Ţe w tym sensie 

innowatorem nie byĠ np. wynalazca 

Nikola Tesla, gdyŢ wiele z jego wynalaz-
k·w zostaĠo zapomnianych. ăZabrakĠo 

obok niego kogoŖ, kto zdoĠaĠby spopu-

laryzowaļ i ð nie b·jmy siń tego sĠowa 

ð skomercjalizowaļ jego idee. Do tego 

typu dziaĠaŌ teŢ trzeba mieļ dar i wizjń 

ð zresztĺ w wielu sytuacjach znalezienie 

niszy rynkowej dla genialnego wynalaz-

ku bywa trudniejsze niŢ samo jego wy-

nalezienieó ð dodaje rozm·wca PAP. 

Do innowacji prowadzi wsp·Ġpraca i konkurencja, nie 

samotni geniusze  

Prezydent podpisaĠ ustawł o innowacyjnoŔci 

Wińksze ulgi dla firm na dziaĠalnoŖļ 

badawczo-rozwojowĺ i wińksze zyski  

z komercjalizacji wynalazk·w dla nau-

kowc·w, to oczekiwane skutki ustawy 

o innowacyjnoŖci, kt·rĺ podpisaĠ pre-

zydent Andrzej Duda. 

Rzĺdowy projekt nowelizacji niekt·-

rych ustaw okreŖlajĺcych warunki pro-

wadzenia dziaĠalnoŖci innowacyjnej, 

przygotowany przez Ministerstwo 

Nauki i Szkolnictwa WyŢszego 

(MNiSW), wprowadza system instru-

ment·w premiujĺcych i zachńcajĺcych 

do podejmowania dziaĠalnoŖci innowa-

cyjnej. 

Podczas uroczystoŖci w PaĠacu Prezy-

denckim Andrzej Duda podkreŖliĠ, Ţe 

ustawa stanowi wsparcie dla przedsiń-

biorc·w, ale takŢe dla "mĠodych nau-

kowc·w, kt·rzy pracujĺ nad nowocze-
snymi i innowacyjnymi rozwiĺzaniami 

technicznymi. ăTo takŢe wsparcie dla 

jednostek badawczych, w kt·rych te 

badania sĺ prowadzone" - dodaĠ. 

PrzypomniaĠ, Ţe ustawa zawiera system 

zachńt do tego, aby badania byĠy pro-

wadzone, komercjalizowane, wdraŢane. 

"Aby mogĠy zaczĺļ funkcjonowaļ dla 

polskiej gospodarki, aby mogĠy zaczĺļ 

funkcjonowaļ - mam nadziejń - takŢe  

w przestrzeni Ŗwiatowej poprzez eks-

pansjń polskich przedsińbiorc·w na 

rynki zagraniczne" - m·wiĠ prezydent. 

Z kolei wicepremier, minister nauki  

i szkolnictwa wyŢszego JarosĠaw Go-

win zauwaŢyĠ, Ţe polska gospodarka 

jest maĠo innowacyjna. "Te innowa-

cje, kt·re znalazĠy zastosowanie  

w gospodarce przez ostatnie dwa-

dzieŖcia kilka lat, byĠy oparte  

w ogromnej mierze na gotowych 

patentach kupowanych z zagranicy. 

Chcemy to zmieniļ. Chcemy, aby 

polska gospodarka byĠa naprawdń 

innowacyjna. Na dĠuŢszĺ metń inno-

wacyjnoŖļ gospodarki moŢna osiĺ-

gnĺļ tylko w jeden spos·b: budujĺc 

pomost mińdzy przedsińbiorstwami  

a Ŗwiatem polskiej nauki" ð powie-

dziaĠ szef resortu nauki. 

Gowin podkreŖliĠ, Ţe ustawa o inno-
wacyjnoŖci buduje "pomost ponad 

dolinĺ Ŗmierci", kt·ra rozciĺga siń 

mińdzy Ŗwiatem nauki a gospodarki. 

"Po raz pierwszy polscy przedsińbior-

cy majĺ realne ulgi; wysokie, realne 

zachńty do tego, aby wsp·Ġpracowaļ 

ze Ŗwiatem nauki. Naukowcy z kolei 

majĺ warunki, by czerpaļ korzyŖci  

z komercjalizacji swoich badaŌ, ale 

takŢe by z tych badaŌ uczyniļ pewien 

Jak opowiada Brzozowski, w swojej 

najnowszej ksiĺŢce Walter Isaacson 

skupia siń nie na pojedynczych ge-

niuszach i wizjonerach, lecz na tym, 

jak wsp·Ġpraca i konkurencja mińdzy 

nimi prowadzi do innowacji, kt·re 

odciskajĺ trwaĠe pińtno na rozwoju 

cywilizacyjnym czĠowieka. 

Rzadko zdarzajĺ siń sytuacje, w kt·-

rych innowacja zmienia Ŗwiat dzińki 

dziaĠaniom pojedynczych geniusz·w 

ð dodaje Brzozowski. 

ăIsaacson wyznaje tezń, Ţe ludzie ci 

noszĺ w sobie fragmenty genialnych 

idei i dopiero ich poĠĺczenie ma 

szansń staļ siń innowacjĺ. Cechĺ 

charakterystycznĺ innowatorskich 

kolektyw·w byĠy spore r·Ţnice 

charakter·w i talent·w, znakomicie 

siń zresztĺ uzupeĠniajĺcychó ð opo-
wiada. 

Opr·cz znanych innowatorskich 

kolektyw·w ð jak chociaŢby duetu 

Steve Jobs-Steve Woznak, kt·ry 

stworzyĠ firmń Apple ð Isaacson 

opowiada takŢe o grupach r·wnie 

zasĠuŢonych dla rozwoju technologii 

cyfrowych, lecz czństo zapomnia-

nych. 

ăBardzo ciekawa jest historia szeŖciu 

programistek jednego z pierwszych 

komputer·w ð ENIAC-aó ð opowia-

da Tomasz Brzozowski, dodajĺc, Ţe 

we wczesnej fazie rozwoju kompute-

r·w podziaĠ na mńŢczyzn-inŢynier·w 

i kobiety-programistki wynikaĠ ze 

stereotyp·w spoĠecznych. 

CaĠy artykuĠ: 

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/
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şr·dĠo: PAP  

element swojej kariery zawodowej" - 

powiedziaĠ minister nauki. 

"Mamy nadziejń i wielkĺ ambicjń, aby 

ten projekt i nastńpne, nad kt·rymi 

bńdzie pracowaĠo ministerstwo nauki 

byĠy drobnym wkĠadem w wielki pro-

gram (...) budowy dumnej i silnej 

Polski, kt·ry to program pan prezy-

dent sformuĠowaĠ, kt·remu progra-

mowi Polacy zawierzyli, a pan prezy-

dent jest uosobieniem tych nadziei 

Polak·w na dumnĺ, silnĺ, zamoŢnĺ 

Polskń" - dodaĠ, zwracajĺc siń do 

prezydenta, Gowin. 

W uroczystoŖci braĠy teŢ udziaĠ ze-

spoĠy badawcze, kt·rych projekty sĺ 

wsp·Ġfinansowane przez Narodowe 

Centrum BadaŌ i Rozwoju (NCBR). 

CaĠy artykuĠ: 

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/i
tems/prezydent-podpisal-ustawe-o-

innowacyjnosci 

şr·dĠo: PAP 
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Gowin: ustawa o innowacyjnoŔci to pomost Ġĸczĸcy 

naukowc·w z przedsiłbiorcami 

twiĺ prace nad innowacyjnymi 

produktami. "Podatkowe korzyŖci 

wynikajĺce z tych zmian bńdĺ bar-

dzo ciepĠo przyjńte przez wszyst-

kich przedsińbiorc·w, kt·rzy - 

sp·jrzmy prawdzie w oczy - dziaĠa-

jĺ w warunkach wysokiego ryzyka, 

wprowadzajĺc produkty, kt·rych 

nie ma rynku" - ocenia. 

Z kolei prezes firmy Braster Mar-

cin Halicki, zwraca uwagń, Ţe kosz-

ty badaŌ przy ekspansji globalnej sĺ 

bardzo wysokie. Firma wprowa-

dzaĠa na polski rynek urzĺdzenie do 

samobadania piersi i ma zamiar  

w przyszĠoŖci szukaļ zagranicznych 

klient·w. "Ustawa o innowacyjno-

Ŗci niesie wiele zachńt fiskalnych  

z naszego punktu widzenia, bo my 

bńdziemy dalej prowadzili badania 
nad nowymi produktami i nad 

ulepszeniem tego produktu" - do-

daje. 

"To jest dopiero pierwszy krok, 
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Dzisiaj budujemy pomost nad dolinĺ 

Ŗmierci, kt·ra rozciĺga siń mińdzy 

badaniami a wdroŢeniami gospodar-

czymi - m·wi PAP wicepremier, mini-

ster nauki i szkolnictwa wyŢszego 

JarosĠaw Gowin o podpisanej przez 

prezydenta ustawie o innowacyjnoŖci. 

Dzińki niej firmy mogĺ liczyļ na ulgi 

na dziaĠalnoŖļ badawczo-rozwojowĺ, 

a naukowcy na wińksze zyski z ko-

mercjalizacji wynalazk·w. (é) 

Zdaniem prof. Macieja Chorowskiego, 

dyrektora Narodowego Centrum 

BadaŌ i Rozwoju, ustawa jest zachńtĺ 

dla firm do prowadzenia prac badaw-

czo-rozwojowych. "Ustawa r·wnieŢ 

ujawni te prace, kt·re juŢ byĠy prowa-

dzone, ale z r·Ţnych wzglńd·w, r·w-

nieŢ fiskalnych, nie byĠy ksińgowane 

jako prace badawczo-rozwojowe, 
tylko byĠy wpisywane w bieŢĺcĺ dzia-

ĠalnoŖļ przedsińbiorstw" - dodaje. 

Marcin BruŖ z firmy Nestmedic, pro-

ducenta teleKTG o nazwie Pregnabit, 

uwaŢa, Ţe podpisanie ustawy jest kro-

kiem we wĠaŖciwym kierunku, ale 

czeka na kolejne decyzje, kt·re uĠa-

bńdziemy wprowadzaļ nowĺ, wdro-

Ţeniowĺ ŖcieŢkń kariery akademic-

kiej, bńdziemy przebudowywaļ in-

stytuty badawcze. Chcemy takŢe 

wprowadziļ caĠy szereg dodatko-

wych rozwiĺzaŌ, kt·re jeszcze bar-

dziej poprawiĺ warunki dla prowa-

dzenia innowacyjnej dziaĠalnoŖci 

gospodarczej" - zapewnia Gowin.  

CaĠy artykuĠ: 

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/

i t e m s / g o w i n- u s t a w a- o -

innowacyjnosci-to-pomost-laczacy-

naukowcow-z-przedsiebiorcami 

şr·dĠo: PAP 

şr·dĠo: Tapeciarnia.pl 

Raport  

o komercjalizacji 

badaŊ naukowych 

Fundacja PrzedsińbiorczoŖci Techno-

logicznej wraz z Narodowym Cen-

trum BadaŌ i Rozwoju i Fundacjĺ na 

rzecz Nauki Polskiej opracowaĠy ra-

port na temat wsp·Ġpracy nauki  

z biznesem w Polsce. W badaniu 

wzińĠo udziaĠ blisko 500 laureat·w 

Fundacji na rzecz Nauki Polskiej oraz 

26 inwestor·w finansowych. 

Podstawowe pytania badawcze kon-

centrowaĠy siń wok·Ġ nastńpujĺcych 

zagadnieŌ: 

¶ Jakie sĺ wstńpne warunki po-

zwalajĺce myŖleļ o komercjali-

zacji produktu, technologii lub 

usĠugi? 

¶ Na czym polega sukces  

w procesie komercjalizacji? 

Czy definicje sukcesu z per-

spektywy naukowc·w i inwe-

stor·w sĺ zbieŢne? 

¶ Czynniki ryzyka w procesie 

komercjalizacji ð na czym 

polegajĺ i jak moŢna je ograni-

czaļ? 

¶ Rola uczelni oraz instytucji 

naukowych w komercjaliza-

cji. 

¶ Jakie bariery utrudniajĺ 

efektywnĺ komercjalizacjń 

(czynniki prawne, mental-

ne, strukturalne)? Jakie 

zmiany prawne lub inter-

wencje publiczne mogĠyby 

wspieraļ proces komercja-

lizacji? 

Podsumowanie wynik·w badania 

(strona NCBR) 

 

Pobierz raport 

 

 

CaĠy artykuĠ: 
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